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‘T rots op de boer!’ De tekst op de 
manshoge poster in de hal van 
het hoofdkantoor van Agrifirm in 

Apeldoorn is niet te missen. Een poster met 
eenzelfde slogan – die eerder als adverten-
tie verscheen in een groot aantal dagbladen 
– siert de entree van het CRV-kantoor in 
Arnhem. De boerencoöperaties grepen de 
protestacties van de afgelopen weken aan 
om een signaal af te geven aan de Neder-
landse samenleving. Het moet maar eens 
afgelopen zĳn met het afschuiven van pro- 
blemen op het bordje van de boeren. Ze ver-
dienen juist een steuntje in de rug. 
Achter een beker melk en een broodje kaas 
nemen Dick Hordĳk, CEO van Agrifirm, en 
Roald van Noort, CEO van CRV, rustig de 
tĳd om hun visie te geven op de onrust in 
de sector. De wereld is helemaal niet gebaat 
bĳ minder koeien in Nederland en de Ne-
derlandse economie kan niet zonder sterke 
melkveehouderĳ, benadrukken ze. ‘De boer 
is niet het probleem, maar een belangrĳk 
onderdeel van de oplossing.’

Hoe heeft u het boerenprotest  
persoonlijk beleefd?
Hordĳk: ‘Toen de acties werden aangekon-
digd, keek ik daar, eerlĳk gezegd, best met 
een beetje spanning naar. Niet dat ik de 
emoties van de boeren niet begrĳp. Die 
begrĳp ik heel goed. Maar ik was wel be-
zorgd over de reacties vanuit de samenle-
ving. Zouden burgers, in de file, de emotie 
ook begrĳpen? Maar gelukkig zagen we 
opgestoken duimpjes in plaats van onbe-
grip. Het bewĳst maar dat het beeld van de 

landbouw helemaal niet zo slecht is als we 
als boeren zelf dachten. En dat Nederlan-
ders nog altĳd veel waardering hebben voor 
het werk van boeren, die aan de basis staan 
van de voedselketen.’ 
Van Noort: ‘Ik ben blĳ dat de Nederlandse 
samenleving de acties heeft omarmd. Maar 
ik ben ook bezorgd. Ik stel vast dat het 
debat over de toekomst van de veehouderĳ 
de afgelopen maanden sterk is gepolari-
seerd. Standpunten zĳn gekleurd door ver-
borgen agenda’s en feiten lĳken er niet 
meer toe te doen. Zelfs het toenemende 
aantal stadskinderen met astma zou vol-
gens sommigen te wĳten zĳn aan stikstof 
uit de veehouderĳ ... Alsof de uitstoot van 
fĳnstof in steden door verkeer en industrie 
niet een veel groter probleem is! Daarbĳ 
vind ik het ook zorgelĳk dat wetenschappe-
lĳk onderzoek, zoals dat van het RIVM, niet 
meer wordt vertrouwd. Als er geen onbe-
twiste wetenschappelĳke basis meer is, 
waar moeten we beleid dan op baseren?’

Agrifirm stuurde een brandbrief naar 
de minister en CRV was mede-initia-
tiefnemer van de campagne ‘Wij zijn 
trots op de boeren’. Werpt u zich op 
als belangenbehartiger?
Hordĳk: ‘We zien dat maatschappelĳke 
organisaties met een beperkte achterban 
veel aandacht krĳgen en daardoor grote 
invloed hebben op het debat. Dit doen ze 
door veel kabaal te maken en hun ongenu-
anceerde boodschap slim te communiceren. 
Het is een taak van de hele sector – en dus 
ook van boerencoöperaties – om hier, met 

Soms is het nodig om een gezond tegengeluid te 
laten horen, vinden Dick Hordijk en Roald van Noort. 
De hoogste bazen van Agrifirm en CRV geven 
tegengas aan de discussie over inkrimping van de 
veestapel. De oplossing is volgens hen niet minder 
dieren, maar meer innovatie. 

een goed onderbouwd verhaal, tegengas 
aan te geven. Meestal doen we dat achter de 
schermen. Maar soms is het nodig om in 
het openbaar een gezond tegengeluid te 
laten horen.’
Van Noort: ‘Met het verdwĳnen van de 
productschappen is veel boerenkennis uit 
Den Haag verdwenen. Tegelĳkertĳd legt de 
overheid veel verantwoordelĳkheid neer bĳ 
het bedrĳfsleven. Dit betekent dat je er als 
grote coöperatie niet aan ontkomt om je te 
laten horen als er politieke besluitvorming 
plaatsvindt.’

Een groot deel van de Nederlandse 
zuivel wordt geëxporteerd. Critici vin-
den dat dit best een beetje minder 
kan om ruimte te geven aan natuur 
en een gezonde leefomgeving.
Van Noort: ‘Ik stoor me aan deze kortzich-
tige benadering. De wereld is niet gebaat bĳ 
minder koeien in Nederland. Broeikasgas-
sen en stikstof houden zich niet aan lands-
grenzen. Het is toch niet meer dan logisch 
dat voedsel daar wordt verbouwd waar dit 
het meest efficiënt kan? Nederland is een 
vruchtbare rivierdelta met een gematigd 
klimaat en voldoende zoet water. Kortom, 
een ideaal land voor melkveehouderĳ. Ik 
durf de stelling wel te verdedigen dat de 
wereld beter af zou zĳn met meer in plaats 
van minder koeien in Nederland.’
Hordĳk: ‘De wereldwĳde vraag naar zuivel 
neemt toe. De melk die we in Nederland 
niet produceren, zal ergens anders worden 
geproduceerd. Maar dan wel met een veel 
grotere impact op het milieu. Nederlandse 
melk heeft internationaal verreweg de laag-
ste CO2-voetafdruk en Nederlandse melk-
veebedrĳven zĳn de beste en schoonste van 
de wereld. Dit wordt in het buitenland 
algemeen erkend. Alleen hier in eigen land 
lĳkt die waardering er niet te zĳn.’

Maar we hebben nu wel te maken 
met een acuut stikstofprobleem.
Hordĳk: ‘De discussie over stikstof lĳkt 
zich nu toe te spitsen op de omvang van de 
veestapel. Maar het probleem is niet het 
aantal dieren, maar de uitstoot van ammo-
niak. Die kunnen we ook terugdringen 
zonder te snĳden in de veestapel. Dat heeft 

Vruchtbare delta verdient 
vitale melkveehouderij
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Dick Hordijk: ‘Het wordt hoog 
tijd voor rust in de tent. Geef 
de sector duidelijkheid’

de sector de afgelopen jaren al bewezen en 
er zĳ n nog veel mogelĳ kheden om de am-
moniakuitstoot per dier verder te reduce-
ren. Denk bĳ voorbeeld aan aanpassingen in 
rantsoenen en stalsystemen. En door het 
 koppelen van data – zoals Agrifi rm en CRV 
doen in JoinData – kunnen we nieuwe op-
lossingen ontwikkelen.’
Van Noort: ‘De problemen die op tafel lig-
gen, zĳ n niet alleen het probleem van de 
veehouderĳ , maar van de hele Nederlandse 
samenleving. En dat moeten we als samen-
leving ook met elkaar oplossen. Het is niet 
eerlĳ k om alles op het bordje van de boer te 
schuiven. Het is veel te simpel om te veron-
derstellen dat met minder dieren alle pro-
blemen zĳ n opgelost. Met innovatie kun-
nen we veel meer bereiken. Door te fokken 
op voereffi ciëntie bĳ voorbeeld kunnen we 
koeien nog veel effi ciënter laten produce-
ren en daar zetten we ook vol op in.’

Critici zullen sceptisch reageren op 
dit betoog uit de monden van de 
CEO’s van Agrifi rm en CRV. Inkrim-
ping van de veestapel kost de coöpe-
raties immers ook direct omzet.
Van Noort: ‘De Nederlandse economie 
wordt beschouwd als een kenniseconomie. 
Maar we hebben de primaire productie wel 
nodig om deze kennis te kunnen ontwikke-

len. Voor een sterke economie is een sterke 
primaire sector onmisbaar. Wie morrelt 
aan de kritische massa van de melkveehou-
derĳ  , morrelt aan de internationale concur-
rentiekracht en gooit kansen overboord.’
Hordĳ k: ‘Het belang van een vitale melk-
veehouderĳ  gaat veel verder dan het belang 
van Agrifi rm en CRV. De zuivelsector levert 
direct en indirect een heel belangrĳ ke bĳ -
drage aan de Nederlandse economie. En 
melkveehouders kunnen helpen met het 
oplossen van problemen waar de hele sa-
menleving mee te maken heeft. Denk bĳ -
voorbeeld aan het verlies van biodiversiteit 
en de transitie naar duurzame energie.’ 
‘We moeten ook beseffen dat de uitdagin-
gen waar Nederlandse boeren voor staan, 
niet uniek zĳ n. Ook in het buitenland gaan 
ontwikkelingen snel en spelen discussies op 
het gebied van dierwelzĳ n en milieu. De 
kennis die we hierover in Nederland ont-
wikkelen, kunnen we exporteren en daar-
van profi teert de hele Nederlandse econo-
mie. Om deze innovatiekracht te behouden 
is het belangrĳ k dat we een sector met 
voldoende omvang in de benen houden.’ 

Wat moet er gebeuren om boeren 
weer vertrouwen te geven?
Hordĳ k: ‘Het wordt hoog tĳ d voor rust in 
de tent. Geef de sector duidelĳ kheid en 

biedt boeren experimenteerruimte om te 
vernieuwen. Want innoveren kunnen boe-
ren als geen ander.’ 
‘Daarbĳ  moet de overheid zich ook inspan-
nen voor een gelĳ k internationaal speel-
veld, om te beginnen binnen Europa. Als je 
melkveehouders in Nederland kostprĳ sver-
hogende maatregelen oplegt en tegelĳ ker-
tĳ d laat concurreren op de wereldmarkt, 
dan gaan ze het verliezen. Wanneer we 
gezamenlĳ k – politiek, burgers en boeren 
– afspreken waar de grenzen liggen, dan 
pakken boeren hun verantwoordelĳ kheid 
en gaan ze aan de slag.’
Van Noort: ‘Boeren zĳ n het schoolvoor-
beeld van ondernemers die kĳ ken naar de 
lange termĳ n. Natuurlĳ k zĳ n ze bereid om 
hun bedrĳ f aan te passen aan veranderin-
gen, maar dat kan niet van de ene op de 
andere dag. Huizenbezitters krĳ gen toch 
ook de tĳ d om hun woning energiezuiniger 
te maken? Door onzekerheid schieten boe-
ren in de overlevingsstand en wordt er niet 
meer geïnvesteerd in vernieuwing. De over-
heid zou duidelĳ ke doelen voor de lange 
termĳ n moeten stellen en veehouders de 
ruimte moeten bieden om daar op hun 
eigen manier naartoe te werken. Dan wordt 
ondernemerschap gestimuleerd. Boeren 
zĳ n niet het probleem, maar een belangrĳ k 
onderdeel van de oplossing.’ l
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